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 برخی عادت دارند 
آمار سر خود درست کنند

رییس جمهــوری با تاکید بر این که اطلاعات و آمار 
کشــور باید دقیق و شفاف باشــد و در لحظه و به روز 
در اختیار مسئولان قرار گیرد، گفت: مردم نیز نباید 
احســاس کنند که از سرشماری کســی می خواهد 

سوء استفاده کند.
حســن روحانی روز سه شــنبه در دیدار با مسئولان 
ستاد سرشماری نفوس و مســکن سال 95 افزود: 
آمار دقیق به مسئولان کمک خواهد کرد تا با برنامه 
ریزی درست و بر مبنای عقلانیت و خرد جمعی کار 
را پیش ببرند بنابراین مرکز آمار از اهمیت فوق العاده 

ای برخوردار است.
روحانی در بخش دیگری از سخنانش با یادآوری این 
که اطلاعات و آمار از نظر فرهنگی از اهمیت بالایی 
برخوردار است، اظهار داشت: اگر با آمار حرف بزنیم، 
مهم است. مسئولان مربوطه باید با آمار حرف بزنند 
و هر کســی به خود اجازه ندهد در زمینه آمار سخن 
بگوید. بنابراین باید اجازه دهیم مسئولان مرکز آمار، 
آمار دقیق را اعلام کنند و از نظر قانونی مسولیت ارائه 

آمار بر عهده مرکز آمار ایران است.
وی افزود: همانطور که رهبر معظم انقلاب در دیدار 
با مسئولان سرشماری تاکید کردند خدایی نکرده اگر 
آمار دقیق نباشد یا کسی در آمار واقعیت را بیان نکند 
حتما خیانت ملی است و مانند این است که فردی به 
آزمایش خون برود و واقعیت گفته نشود و این مسئله 

در زندگی آن فرد از اهمیت بالایی برخوردار است.
رییس جمهوری در بخش دیگری از ســخنان خود 
با یادآوری این که مســائل اقتصــادی، اجتماعی و 
آسیب های اجتماعی و موضوعات فرهنگی کشور 
بر مبنای آمار دقیق است،اظهارداشت: همه باید با 
آمار حرف بزنیم و امروز بخش هایی هستند که عادت 
دارند آمار سرخودی را درست می کنند که نمی دانم 

از کجا نشات گرفته است.
روحانی ادامه داد: البته ممکن اســت یک صاحب 
نظر، نظر شــخصی خود را تبیین کند ولی باید اجازه 

دهیم مسئولان مربوطه آمار دقیق را اعلام کنند.
رییس قوه مجریه ضمن تشــکر از مرکز آمار کشــور 
گفت: زحمت بزرگی به دوش این مرکز قرارداده شده 
اســت که باید با این امانت با دقت به مقصد برسانیم 
و امیدواریم ظرف ســه ماه نتایج نهایی سرشــماری 
در اختیــار مســئولان و مردم قــرار گیــرد و از همه 
دســت اندارکاران از جمله وزارت ارتباطات و فناوری 

اطلاعات و شبکه ملی اطلاعات تشکر می کنم.
روحانی از مردم تقاضا کرد همکاری لازم را با مامورین 
سرشماری داشته باشند و همچون مراحل گذشته که 
با مسئولان همکاری داشته اند، احساس کنند این 
اطلاعات ضرورت کشور و به نفع همه مردم است و 
احســاس نکنند از این سرشماری کسی می خواهد 
سوءاستفاده کند. وی با تاکید بر این که چنین چیزی 
وجود ندارد، گفت: سرشــماری پایه ای برای دیدن 
آینده کشور و برنامه ریزی و تضمیم گیری دقیق برای 

آتیه کشور است.

FATF در بهارستان
دولت نمی تواند از جانب مجلس هیچ تعهدی را بپذیرد 

بعد از گذشت هفته ها انتقاد درمورد FATF بالاخره وزیر اقتصاد در مجلس حضور 
یافت تا نگرانی های نمایندگان را رفع کند.  علی طیب نیا  در ابتدای سخنان خود به 
نمایندگان، گفت: امروزه مبارزه با پولشویی به صورت یک سیاست مورد توافق برای 
گردش مالی زیرزمینی درآمده اســت؛ چراکه یک راه اصولی برای محدود کردن 
قاچاق کالا، مواد مخدر، فرار مالیاتی، فساد مالی و دیگر فعالیت های اقتصادی 
غیرقانونی است. تلاش برای قطع کردن شریان مالی این اقدامات بهترین شیوه 

برای مقابله با مفاسد مالی و اقتصادی است.
وزیر اقتصاد تأکید کرد: استفاده از شیوه های پولشویی و اشراف بر جریانات پولی 
و مالی بهترین شــیوه برای برخورد با مفاسد مالی برای مقابله با قاچاق کالا و ارز 
و فرار مالیاتی است. امروزه شــفافیت اطلاعاتی و استفاده از شیوه های اصولی 
برای مبارزه با پولشویی بهترین شیوه برای مبارزه با مفاسد مالی و اقتصاد محسوب 
می شود به گونه ای که شفافیت را چشم اسفندیار فساد مالی و پاشنه آشیل مفاسد 

اقتصادی می دانند.
طیب نیا افزود: از طرف دیگر گسترش تروریسم امنیت همه کشورها را به چالش 
کشــیده اســت به ویژه منطقه ای که ما در آن زندگی می کنیم شــدیداً ناشــی از 

فعالیت های گروه های تروریستی در معرض آسیب قرار گرفته است. 
وی افزود: این گروه های تروریستی هستند که منابع مالی خود را از طریق پولشویی 
تأمین می کنند. مبارزه با پولشــویی و جریانات مالی گروه های تروریستی بهترین 

شیوه مقابله با آن هاست.

به توصیه شورای عالی امنیت ملی با FATF همکاری کردیم
طیــب نبا با اشــاره به پیشــینه تصویب قانــون در دولت و مجلــس قبل گفت: 
پیگیری های دولت قبلی برای جلب تعامل گروه مذکور به دریافت سه برنامه اقدام 
از آن نهاد منجر شد. اما اخذ پایبندی سیاسی برای اجرای برنامه ها موکول به وجود 
قانون مستقل تأمین مبارزه با تروریسم شد. به ما گفتند پیش نیاز دریافت برنامه اقدام 

آن است که قانون مبارزه با تأمین مالی تروریسم را در ایران به تصویب برسانید.
او ادامه داد: به همین دلیل لایحه قانون مبارزه با تأمین مالی تروریسم در دولت 
قبل تهیه شد و در سال 89 به مجلس تقدیم شد، در سال 90 به تصویب مجلس 
رســید اما شــورای نگهبان صرفاً به این دلیل که لایحه بــا توجه به محتوای آن 
باید از ســوی قوه قضائیه پیشنهاد می شــد از تأیید آن خودداری کرد. بار دوم قوه 
قضائیه لایحه را تهیه کرد. مجلس تصویب کرد و این بار شــورای نگهبان اعلام 
کرد چرا لایحه از طریق دولت ارســال نشــده است. بار سوم دولت لایحه را تهیه 
کرد و مجلس آن را به ســرعت تصویب و شورای نگهبان نیز آن را تأیید کرد. این 
لایحه در بهمن سال 94 تحویل دولت داده شد و این بار پیش نیاز ما برای خروج 
از این لیست تأمین شد. طیب نیا ادامه داد: این توصیه شورای امنیت ملی کشور 
در ســال 89 بود که وزارت اقتصــاد و دولت را مکلف کرده بود با نهاد FATF در 

تعامل باشــند و پیشرفت های ایران را تشریح کنند و زمینه را برای خروج ایران از 
لیست سیاه فراهم کنند. 

دولت نمی تواند از جانب مجلس هیچ تعهدی را بپذیرد
وزیر اقتصاد در بخش دیگری از سخنان خود اظهار کرد:  در قانون اساسی اصل 
تفکیک قوا به رسمیت شناخته شده و حدود اختیارات دولت و شورای عالی مبارزه 
با پولشویی مشخص شده اســت و ما هم پایبندی خود را در چارچوب این قانون 
معین می کنیم. وی افزود: دولت نمی تواند از جانب مجلس و یا سایر نهادها تعهد 
یا التزامی را بپذیرد این معنا به شــفافیت در قانون توضیح داده شده و پایبندی ما 

هم در حوزه اختیارات دولت و شورای عالی مبارزه با پولشویی است.
وزیرامور اقتصادی و دارایی با اشــاره به اینکه برخی نگران هستند که اشراف به 
جریانات مالی داخل کشــور در خارج از کشــور انجام شود، گفت: در نهادهای 
مســئول پولشویی هیچگونه بانک اطلاعاتی وجود ندارد و این کار داوطلبانه در 
چارچوب توافق دو جانبه یا چند جانبه خواهد بود که با کشورها انجام می شود. این 
چیزی  است که در نامه سال 89 دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی به صراحت 
بیان شــده و دولت مکلف شــده که کمیته تبادل اطلاعات اشخاص حقیقی و 
حقوقی را تشکیل دهد و تمامی نهادها اعم از دستگاه های مسئول و ... زیر نظر 
وزارت اطلاعات اقدام به مبادله اطلاعات می کنند. ما در این چارچوب با روسیه، 
سوریه و عراق در حال مبادله اطلاعات در زمینه تامین مالی گروه تروریستی داعش 
هستیم و همچنین با بسیاری از کشورها تفاهم های دو جانبه بسته ایم. بنابراین 

هیچگونه اشراف اطلاعاتی نسبت به موسسات مالی ما به وجود نخواهد آمد.

FATF ربطی به تحریم داخلی ندارد
طیب نیا در ادامه اظهار کرد: گفته شــده این کار موجب تحریم داخلی می شود. 
بنده با صراحت می گویم  که تعامل با نهادهای مسئول مبارزه با پولشویی ارتباطی با 
تحریم داخلی ندارد. در گذشته نیز شهروندان ایرانی مشمول تحریم های ظالمانه 
غرب  و ســازمان ملل بوده اند  که خوشبختانه در جریان مذاکرات هسته ای این 

نهادهای ما از تحریم خارج شدند.
وی خاطر نشان کرد: آیا مبارزه با پولشویی به آن تحریم ها مشروعیت می بخشد؟ 
باید بگویم که مســلما خیر، مبارزه با پولشویی ربطی به تحریم های سازمان ملل 
ندارد، آیا در داخل کشــور تحریم ها را به رســمیت می شناسیم؟ مطلقا این گونه 
نیست. فرمانده قرارگاه خاتم الانبیاء سردار عبدالهی به صراحت اظهار کردند که 
دو بانکی که در رسانه ها مطرح شدند دو بانکی هستند که بیشترین همکاری را با 
نهادهای انقلابی در ماه های اخیر داشته اند. وی ادامه داد: قصه تحریم اشخاص 
حقیقی و حقوقی ما با تحریم های غیر هسته ای مرتبط است و ارتباطی با مبارزه 

با پولشویی و تامین مالی تروریسم ندارد .

به جای مجلس تصمیم نگرفته ایم
 طیب نیا با بیان اینکه آیا در مبارزه با پولشویی به جای مجلس تصمیم می گیریم 
پاسخ آن منفی است گفت: برای اجرای مبارزه با پولشویی اقداماتی انجام دهیم 
کــه برخی در حیطه اختیارات دولت اســت و دولت می تواند راجع به آنها تصمیم 
بگیرد. ما در سیستم بانکی خود نرم افزارهایی نصب کردیم که امکان شناسایی 
معاملات مشــکوک را داشته و آنها را به مرکز مالی منعکس می کند و پس از آن 
بررســی موارد مشــکوک به قاچاق فرار مالیاتی و ... انجام و سپس اقدامات لازم 
صورت می گیرد که اینها نیازی به مجلس ندارد. چون در قانون مبارزه با پولشویی 
دیده شــده اســت. طیب نیا تصریح کرد:  در حال حاضر کنوانسیون جرائم مالی 
ســازمان یافته به عنوان لایحه در مجلس قرار دارد که توسط دولت ارائه شده اما 
در خصوص کنوانسیون تامین مالی تروریسم، در 22 فروردین سال 89، نامه ای 
را دبیر شورای عالی امنیت ملی وقت ارائه کرده که بر اساس آن معاون پارلمانی 
رئیس جمهور باید نســبت به پیگیری این موضوع و همچنین پیگیری عضویت 
ایران در کنوانسیون جرائم مالی در مجلس اقدام می کرد. این در حالی است که 
ما هنوز به کنوانسیون تامین مالی مبارزه با تروریسم نپیوسته ایم. بنده دو تا سه سند 
دارم که نشان می دهد در همان سالها وزارت اقتصاد مکلف شده لایحه الحاق به 
کنوانسیون مذکور را تقدیم مجلس و پیگیری کند.  بنابراین اینها هیچ کدام بحثی 
نیست که امروز شروع شده باشد. آن زمان هم مطرح بوده . حتی در آن زمان وزیر 
اقتصاد وقت، توبیخ شده که چرا پیگیری نکرده و زمان را تلف کرده است و مقامات 
عمدتا امنیتی و اطلاعات کشور این موضوع را دنبال می کردند کار درستی هم بود.

تعریف خودمان را از مصادیق تروریسم داریم
طیب نیا با تاکید بر این که تصویب قوانین در حیطه اختیارات مجلس است، گفت: 
آیا ما مکلف هستیم تعریف کسی از تروریسم را بپذیریم؟ پاسخ منفی است. تعریف 
استاندارد بین المللی در این مورد وجود ندارد. مصادیق تروریسم را چه کسی تعیین 
می کند؟ قطعا شــورای عالی امنیت ملی و ما تنها تعریف خودمان در مصادیق را 
که توسط شورای عالی امنیت ملی باشد می پذیریم نه تعریف هیچ کس دیگری. 
طیب نیا خطاب به برخی نمایندگان مخالف که گروه های جهادی را در لیست گروه 
های تروریستی نام برده بودند گفت: در قطعنامه شورای امنیت، داعش، القاعده 
و طالبان ذکر شــده اند. چرا نام گروه های جهادی را در کنار آنها قرار می دهیم؟ 
حتی در کلام و بیان هم نباید این کار را بکنیم. وزیر اقتصاد در ادامه درباره الزام 
آور بودن قطعنامه های آتی نیز توضیح داد: خود FATF   الزامی ندارد. تعامل یا 
عدم تعامل با آن هیچ تغییری در الزامات ما ایجاد نمی کند. آنچه می تواند الزام 
آور باشــد، قطعنامه های شورای عالی امنیت است که در حال حاضر القاعده و 
طالبان و گروه های پیوســته به آن ذکر شــده اند. قطعنامه های شورای امنیت 

الزام خود را خواهند داشت.

بزرگی دولت به قدری است که همه درآمدمان را باید صرف هزینه ها کنیم
معاون اول رئیس جمهور اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور با اشاره به حضور دولت در بخش های مختلف امور اقتصادی اظهار کرد: تقریبا امروز دولت در همه ابعاد کشور حضور دارد، همچنین در امور اقتصادی نیز نقش 
بســیار پر رنگی دارد. در همین راســتا اعمال تحریم ها و فشــارهای اقتصادی دولت را با مشکلات جدیدی روبرو ســاخت. معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر این که »رقم بودجه مصوب سال 95 بطور کامل تحقق پیدا نمی کند« ادامه 
داد: در روزهای ابتدایی ســال 95 زمانی که در دولت درباره بودجه بحث و بررســی می کردیم به این نتیجه رســیدیم که با توجه به کاهش شــدید قیمت نفت و با توجه به درآمدهای مالیاتی و سایر درآمدهای دولت، دولت قادر است 210 
میلیارد تومان درآمد داشــته باشــد که در نهایت با در نظر گرفتن رقمی برای اوراق مشــارکت، به این نتیجه رسیدیم که برای سال جاری دولت قادر نیست بیش از 240 میلیارد تومان بودجه داشته باشند. وی با انتقاد از حجم بزرگ دولت 
اظهار کرد: در ســال جاری در شــرایطی که بیش از 2میلیون بشــکه نفت صادر شده است و همچنین درآمدهای مالیاتی نیز به نسبت سال گذشــته افزایش یافته است، میزان نقدی درآمدهای دولت از میزان هزینه های جاری کشور 
مبلغ خیلی بالاتری نیســت به همین دلیل اینکه تصور کنیم از محل بودجه دولت می توانیم عمران را توســعه دهیم و به توســعه دســت یابیم خیلی نقطه روشنی وجود ندارد. بزرگی دولت به قدری رسیده است که هر چه درآمد کسب می 

کنیم باید صرف هزینه های جاری نماییم.

سیاسی
سه شــنبه 6 مهــر مــاه 1395

سوژه روز

احمدی نژاد 12 هزار میلیارد تومان محکومیت قطعی دارد
در جلســه علنی امروز مجلس محمود صادقی در تذکری به رئیس دیوان محاســبات اظهار کرد: روز گذشــته رهبر 
معظم انقلاب در درس خارج فقه خود اعلام کردند که به شخصی که با ایشان درباره کاندیداتوری ریاست جمهوری 
مشورت کرده بود، فرمودند که صلاح نمی دانم حضور پیدا کنید به این دلیل که حضور شما باعث دودستگی و تشتت 
و ایجاد فضای دوقطبی می شــود. آن شــخص در دوره ریاست جمهوری هشــت ساله خود نیز با ایجاد دو دستگی و 
فضای دوقطبی در کشور، کارش را به پیش برد وی ادامه داد: آن شخص، علاوه بر اینکه در نظام اداری هرج و مرج 
ایجاد کرد، بیت المال شامل بیش از 700 میلیارد دلار درآمد نفتی را بر باد داد. مطابق اعلام دادستان محترم دیوان 

محاســبات در جلســه ای که هیات رئیسه فراکسیون شفاف سازی در دیوان داشت،  دولت گذشــته 48 هزار میلیارد تومان محکومیت قطعی مالی 
دارد که 12 هزار میلیارد تومان آن مربوط به شــخص رئیس دولت ســابق که تاکنون اجرا نشــده است. وی گفت: ما از رئیس مجلس و رئیس دیوان 
محاسبات درخواست می کنیم که احکام صادره را اجرا کنند. محمود صادقی همچنین در گفت وگو با ایسنا، در توضیح این صحبت خود افزود: در 
جلســه ای که با آقای فیاض شــجاعی دادستان دیوان محاسبات هم داشتیم این موضوع اعلام شد و سوال کردیم که چرا اجرایی نمی شود  و موانع 
اجرای این احکام چیست؟ اگر مانعی وجود دارد از مانمایندگان کمک بخواهند که برویم اجرا کنیم. این عضو هیات رئیسه فراکسیون امید مجلس 
با بیان اینکه چرایی عدم اجرای این موضوع را باید از دیوان محاســبات پرســید گفت: تذکری هم که امروز در جلسه علنی مطرح کردم، در این راستا 

بود که این موضوع باید اجرایی شود و ما پیگیری می کنیم.

واکنش روز

نامزد نمی شوم
محمود احمدی نژاد پس از سخنان رهبر انقلاب در تایید منع او از حضور در انتخابات نامه ای خطاب به ایشان نوشت 
و اعلام کرد که قصد حضور در انتخابات را ندارد.  احمدی نژاد در این نامع نوشت: همان گونه که مستحضر هستید در 
دیدار مورخ نهم شهریورماه سال جاری، اینجانب برنامه های تبیین انقلاب در سراسر کشور را تشریح نمودم، پس از آن 
حضرتعالی توصیه فرمودید که در این دوره مصلحت نیست بنده در انتخابات شرکت نمایم و اینجانب نیز تبعیت خود 
را اعلام نمودم. وی با تشکر از بیانات مهم حضرتعالی در جلسه درس خارج فقه مورخ پنجم مهرماه جاری نوشت: به 
استحضار می رسانم که در عمل به منویات رهبر بزرگوار انقلاب، برنامه ای برای حضور در عرصه رقابت های انتخاباتی 

سال آینده ندارم. احمدی نژاد افزود: به لطف خداوند متعال و با افتخار همواره به عنوان سرباز کوچک انقلاب و خادم مردم باقی خواهم ماند. گفتنی 
اســت رهبر انقلاب روز گذشــته در بیاناتی گفتند: یک نفری، یک آقایی آمده پیش من، من هم به ملاحظه ی صلاح حال خود آن شخص و صلاح 
حال کشور به ایشان گفتم که شما در فلان قضیه شرکت نکنید. نگفتیم هم شرکت نکنید، گفتیم صلاح نمی دانیم ما شما شرکت کنید. این را گفتیم. 
خب یک چیز عادی است. انسان بایستی آن چیزی را که می بیند و می فهمد و فکر می کند که به نفع برادر مؤمن اش است باید به او بگوید دیگر. ما 
هم اوضاع کشــور را خب، غالباً بیشــتر از اغلب افراد آشنا هستیم. آدم ها هم، بخصوص آدم هایی که صدها جلسه با ما نشستند و برخاستند بیشتر و 
بهتر از دیگران می شناسیم. با ملاحظه ی حال مخاطب و اوضاع کشور به یک آقایی انسان توصیه می کند که آقا شما اگر توی این مقوله وارد شدید 

این دو قطبی در کشور ایجاد می شود. دو قطبی در کشور مضرّ است به حال کشور. من صلاح نمی دانم شما وارد بشوید.


